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Geachte heer M, 
 
In uw brief van 5 augustus verzoekt u mij het veranderpercentage voor de 
pachtprijzen 2009 af te toppen tot 15%. U heeft hiervoor verschillende 
argumenten, de belangrijkste is dat het systeem nog te robuust is en dat de 
verandering voor een aantal bedrijven, met name in nieuwe regio’s nog te groot 
is.   
 
Allereerst constateer ik dat u het systeem zélf niet ter discussie stelt. U hecht net 
als ik waarde aan een goede balans tussen de belangen van de pachter en de 
verpachter. U schrijft dat de representativiteit, de nauwkeurigheid en de 
betrouwbaarheid van de systematiek zijn verbeterd. U erkent dat met het instellen 
van een extra bovengrens, gerelateerd aan de regionorm, een onbedoeld effect is 
weggenomen. Ook verwijst u naar de mogelijkheid knelpunten verder te 
onderzoeken bij de evaluatie. Ik concludeer dat we het op de belangrijkste punten 
eens zijn. 
 
Het kabinet heeft al diverse maatregelen genomen om de crisis te verlichten. Op 
dit moment verkennen we nog de mogelijkheden om bedrijven met een zware 
financieringslast die door de crisis met liquiditeitsproblemen kampen, tijdelijk wat 
extra lucht te geven. Ook de specifieke problematiek in de zuivel wordt op dit 
moment in kaart gebracht. Hierover is op diverse niveaus overleg met uw 
organisatie. 
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Aan uw verzoek om de pachtprijsverhoging af te toppen wil ik niet tegemoet 
komen. Het feit dat de prijzen sterk kunnen stijgen in een periode waarin de 
opbrengsten laag zijn, is immers een logisch en voorzienbaar gevolg van de keuze 
voor dit systeem. De baten, de goede opbrengsten, zijn hier voor de lasten, de 
pachtprijsverhogingen uitgegaan.  
 
Honorering van uw voorstel zou bovendien betekenen dat ik de financiële 
problemen in de landbouw gedeeltelijk afwentel op de verpachters. Dat vind ik 
niet acceptabel. De huidige slechte resultaten in de landbouw zullen hun weerslag 
krijgen in de pachtprijzen van 2011. Een dergelijke maatregel druist daarom mijns 
inziens in tegen het basisprincipe van het systeem en zou het draagvlak voor dit 
systeem zeker aantasten. 
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